



Asia and Africa Today. 2013-2024

ISSN 0321--5075

URL - <http://asaf-today.ru>

All right reserved

Vol 21, No 2 (2021) Volume 21. 2021

Social-psychological reasons for the spread of the“AUE” subculture (hidden factors of the problem)

L. M. Chepeleva

Aytech Hagurov

Abstract

The article identifies the deep causes of the new wave of minors' criminalization in the Russian society. The authors considered the expert opinions on this issue and found them inconsistent; described the main forms of behavior associated with the adoption of criminal values - primary, game, and re-criminalization which usually have different social localization; summarized the historical aspects of adolescent criminalization in the Russian society and its social-cultural factors. Based on the analysis of the official statistics and the results of the empirical studies conducted in 2019-2020 within the project “Deep causes of teenage (neo)criminalization in contemporary Russia” supported by the RFBR, the authors assess the scale of real and virtual criminalization, features of legal outlook, social-psychological well-being, and worldview of criminalized and ‘ordinary’ teenagers. In addition to the traditionally identified causes of criminalization (social-economic and cultural-educational inequality, deprivation, territorial-geographical specificity, etc.), the authors consider social-cultural factors: first, violations in socialization and child-parental relations - as leading to the deprivation of the need for love and recognition of minors by their parents and to the attempts to compensate this deprivation destructively, with criminal practices; second, the types of minors' heroes, which determine the normative and gender inversion and the spread of the criminal subculture - as a source of the surrogate pseudo-masculine discourse. The authors make a conclusion that the prevention of minors' criminalization should be based on psychological-pedagogical and social-cultural technologies, the main actors of which are the family, school and state information policy, while the normative-legal technologies of social control, the actors of which are administrative and law enforcement agencies, should focus on the crime-deterrent function.

Keywords list (en): “AUE” (“The prison way of life is the only one”), minors’ criminalization, criminal subculture’ causes and factors of criminalization, normative masculinity, deformed child-parental relations

Date of publication: 30.06.2021

Citation link:

Chepeleva L., Hagurov A. Social-psychological reasons for the spread of the “AUE” subculture (hidden factors of the problem) // Asia and Africa Today. – 2021. – V. 21. – Vol 21, No 2 (2021) C. 322-339 . URL: <https://asaf-today.ru/s0321-50750000621-9-1-ru-9/>

Социально-психологические причины распространения субкультуры «АУЕ» (неявные факторы актуальной проблемы)

Чепелева Лада Металловна
Хагуров Айтеч Аюбович

Аннотация

В статье обозначены глубинные причины новой волны подростковой криминализации в российском обществе. Для этого проанализированы экспертные точки зрения на проблему и отмечена их противоречивость; обобщены основные формы поведения, связанного с принятием криминальных ценностей, - первичная, игровая, устойчивая вторичная криминализация, имеющие, как правило, разную социальную локализацию; рассмотрены исторические аспекты подростковой криминализации в российском обществе; обозначены социокультурные причины этого явления. На основе анализа ведомственной статистики и результатов эмпирических исследований, проведенных в 2019-2020 годы в рамках проекта РФФИ «Глубинные причины подростковой криминализации в современной России» в статье уточнены масштабы реальной и виртуальной криминализации, особенности правосознания, социально-психологического самочувствия и мировоззрения криминализированных и «обычных» подростков. Наряду с традиционно выделяемыми причинами криминализации (социально-экономическое и культурно-образовательное неравенство, депривация, территориально-географическая специфика и т.п.) авторы рассматривают и социокультурные факторы: во-первых, нарушения социализации и детско-родительских отношений, приводящие к депривации потребностей в любви и признании несовершеннолетних со стороны родителей и попыткам ее деструктивной компенсации в рамках криминальных практик; во-вторых, содержание актуальной подростковой героики, обуславливающей процессы нормативной и гендерной инверсии и распространение криминальной субкультуры, - как источника суррогатного псевдомаскулинного дискурса в подростково-молодежной среде. Авторы делают вывод, что профилактика подростковой криминализации должна строиться на основе психолого-педагогических и социокультурных технологий, главными субъектами которых являются семья, школа и государственная информационная политика, тогда как нормативно-юридические технологии социального контроля, субъектами которых являются административные и правоохранительные органы, должны выполнять скорее функцию сдерживания.

Ключевые слова: «АУЕ», подростковая криминализация, криминальная субкультура, причины и факторы криминализации, нормативная маскулинность, деформации детско-родительских отношений

Дата публикации: 30.06.2021

Ссылка для цитирования:

Хагуров А. А. , Чепелева Л. М. Социально-психологические причины распространения субкультуры «АУЕ» (неявные факторы актуальной проблемы) // Азия и Африка сегодня. – 2021. – Т. 21. – Том 21, № 2 (2021) С. 322-339 .
URL: <https://asaf-today.ru/s0321-50750000621-9-1-ru-9/>

User code: 0; Download date: 20.09.2024; URL - <http://asaf-today.ru/s0321-50750000621-9-1-ru-9/> All right reserved.